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Social forum "Age demands actions» 

Our forum is a free space to develop solutions for the realization of opportunities by older people to act independently, with dignity and actively in social and personal life. Our goal is to realize a society for all ages, a society in which older people are recognized and accepted as contributors, not a burden, but an important social resource. And the so — called "retirement age" is just a border, invented at a time when people were engaged in heavy physical labor to secure "the slope of years" a few years of rest. Today, thanks to the fantastic growth of technology, an active life position and meaningful employment demand, people are able to retain their health and vitality, contribute within the workforce should they wish to do so and be included in all walks of social and cultural life. 

The objective of our forum is to promote in Russian society the ideas of social inclusion, dignity in older age, activity and new employment for those who currently do not work, but could. Experiences from outside Russia as well as inside will be shared. This is an incentive to form new communities and implement new and useful things by the forces of active pensioners to take care not only of themselves but also of others. After all, when else to be generous, if not in old age?!

The name of the Forum is consonant with the global international s campaign to support older people to claim their human rights and to promote a convention on the rights of older people.  The campaign "Age demands action" is active in  countries in all regions of the world. Older people are organising to call for thinking about new scenarios of the second half of life and identifies two areas: civil and social initiatives to combat ageism and develop the quality of life and wellbeing as we age, and promote older peoples involvement in economic activity and various business communities. The forum will discuss experiences about supporting  people as they get older to gain recognition in society and the labor market. The goal is to present the practices of how people in old age dare to engage in civil actions or master the role of an entrepreneur. 

The core line is to follow the Madrid plan on ageing, agreed in 2002, 16 years ago, and which our country has also ratified, agreeing with certain principles of policy on ageing, under the three priority directions of ‘older persons and development’ ‘health and well being’ and ‘the enabling environment’ That is why we have been celebrating the international day of older persons since 2002 on 1 October. Set vectors the formation of a society inclusive of all ages. Our country has also agreed to the Sustainable Development Goals and the transformative ‘Agenda 2030’, which has specific mention of older persons and promises to ‘leave no one behind’ in its implementation. Our Forum will hear from experts in these topics and discuss how older people can support the implementation of the recommendations from these agreements in Russia. 

We invite to participate the community of older people  of St. Petersburg, representatives of business and higher education, all interested public of the city, representatives of scientific schools, the activist community, leaders and participants of initiatives working with people of the third age, as well as initiatives working with problems that may somehow be involved in older people. Any commercial or activist, human rights, service initiatives directly or indirectly related to older people should gather to understand the overall strategy, identify problems and ways to solve them, as well as to find like-minded people and future colleagues.  

The forum will be held in St. Petersburg on November 26, 2018. The ideological inspirer and organizer is the St. Petersburg charitable public organization of civic education "House of projects». Financial support is provided by the Fund for presidential grants of the Russian Federation.

THEORY AND PRACTICE
(The Draft Program)
26 November 2018

P R O L O G U E.  Additional resource or excessive burden? The world looked at aging people in a new way. 

Sylvia Beales, expert on international issues relating to ageing, director, BealesGelber Consult (United Kingdom) suggested topic - overview of ageing in the world and international instruments in support of ageing 

Vappu Taipale, MD, Board member of HelpAge International – combating ageism - why and how, and its benefits

Torben Bo Hansen, Director, Dansk Rastof, (Denmark)
Alexandre Sidorenko,  Senior Adviser, Former United Nations Focal point on ageing, United Nations Department of Economic and Social Affairs  – implementing MIPAA in national policies; best practices. 


P A N E L  D I S C U S S I O N S

Discussion 1. Who can be considered elderly and on what grounds? 

1. The border between adults and the elderly was relatively perceptible only in the era of physical labor, when people were decrepit from overloads

2. Today, this boundary has been blurred, as the work that can be done for the rest of your days prevails. But we need a new self-presentation, especially for women!

3. The meaning of the label "elderly" is only for the maintenance of pension systems. It is the needs of pension insurance that make it necessary to calculate the length of service, the life time for which the pension should be enough, the normal age, etc.

4. Rehabilitation medicine and new means of maintaining health will soon provide an average life expectancy of 100 years (who was born in the 2000s-real candidates). 

Speakers:

Irina Grigorieva, Professor, doctor of sociology, St. Petersburg State University

Eduard Karyukhin, gerontologist, regional public Foundation for the elderly "Good Deal, Expert Council under the government of the Russian Federation, special consultative status at the UN, Moscow

Sergey Makshanov, doctor of psychology, St. Petersburg state University. Business coach

Oksana Pikuleva, doctor of psychology, Director of continuing education programs, HSE
Discussion 2. Elderly in society. Practices of social and economic activity. 

Experts and representatives of the third age who are involved in helping other people will meet. Presenting opportunities for older people to be actively involved in solving their problems. The results of the Russian project on social activation of older people "Half life as a gift. Folk school 50+". Participants of the folk school programs will present their achievements in the public space. 

1. There are many reasons to believe that the labor market will be narrowing. How to solve this big problem?

2. Elderly women between grandchildren and the elderly.

3. Elderly may be considered as a person who is not engaged in regular, socially oriented, paid or voluntary activities.

4. Activities aimed only at their own interesting leisure, mark leisure "elderly".

Speakers:

Dmitry Rogozin. Center for methodology of Federal research academy 

Svetlana Chernysheva. St. Petersburg "Projects House”, project leader

Svyatoslav Murunov. The Center for applied urban research
Anastasia Moskvina. Business accelerator for the elderly

F I N A L. Making a list of recommendations. Summarizing. Graduation. After party.

Социальный форум «Возраст требует действий» 
Наш форум – свободное пространство для выработки решений для реализации пожилыми людьми возможностей с достоинством, самостоятельно и активно действовать в социальном и личном жизнеустройстве. Цель наших действий – развитие общества для всех возрастов, такое общество, в котором пожилые люди — не бремя, а важный общественный ресурс. А так называемый «пенсионный возраст» — всего лишь граница, придуманная в то время, когда люди занимались тяжелым физическим трудом, чтобы обеспечить себе «на склоне лет» несколько лет отдыха. Сегодня благодаря фантастическому росту технологий, активной жизненной позиции и осмысленной востребованной занятости, люди сохраняют свое здоровье и жизненную силу. 

Задача нашего форума — продвижение в российском обществе идей социального включения, активности и новой занятости для тех, кто не работает, но мог бы. Это побуждение к формированию новых сообществ и реализации новых и полезных дел силами активных пенсионеров для того, чтобы позаботиться не только о себе, но и о других. Ведь когда еще быть щедрым, как не в пожилом возрасте?!

Название Форума созвучно глобальной международной кампании по оказанию поддержки пожилым людям в отстаивании их прав человека и пропаганде Конвенции о правах пожилых людей.   Кампания «Возраст требует действий» призывает задуматься о новых сценариях второй половины жизни и выделяет два направления: гражданские и социальные инициативы по развитию качества жизни и экономическая активность, вовлечение в различные бизнес-сообщества. Форум про то, каким образом поддержать людей, помочь получить компетенции в социуме и на рынке труда. Задача – представить практики того, как люди в пожилом возрасте отваживаются на гражданские действия или осваивают роль предпринимателя. 

Кампания "Возраст требует действий" проводится во странах мира. Пожилые люди объединяются, чтобы призвать к размышлению о новых сценариях второй половины жизни и выделяют две области: гражданские и социальные инициативы по борьбе с эйджизмом и развитию качества жизни и благополучия по мере старения, а также содействие участию пожилых людей в экономической деятельности и различных бизнес-сообществах. На форуме будет обсуждаться опыт поддержки людей чтобы получить признание в обществе и на рынке труда, будет представлена практика того, как люди в пожилом возрасте осмеливаются участвовать в гражданских действиях или овладевать ролью предпринимателя.

Стержневая линия форума – это следование Мадридскому плану по проблемам старения, принятом в 2002 году. Наша страна его ратифицировала, соглашаясь с определенными принципами политики по проблемам старения, в рамках трех приоритетных направлений «пожилые люди и развитие», «здоровье и благополучие» и «благоприятные условия жизни». Заданы векторы формирования общества с учётом всех возрастов. Наша страна также согласилась с целями в области устойчивого развития и преобразующей "повесткой дня до 2030 года", в которой конкретно говорится о пожилых людях и которая обещает "никого не оставить позади" в процессе ее осуществления. Наш форум заслушает экспертов по этим темам и обсудит, как пожилые люди могут поддержать реализацию рекомендаций этих соглашений в России.

Мы приглашаем к участию сообщества пожилых людей Петербурга, представителей бизнеса и высшей школы, всю заинтересованную общественность города, представителей научных школ, активистского сообщества, руководителей и участников инициатив, работающих с людьми третьего возраста, а также инициатив, работающих с проблемами, в решение которых могут так или иначе быть вовлечены люди старшего возраста. Любые коммерческие или активистские, правозащитные, сервисные инициативы, связанные напрямую или опосредованно с людьми старшего возраста, должны собраться для понимания общей стратегии, определения проблем и способов их решения, а также для поиска единомышленников и будущих коллег.  

Форум пройдет в Санкт-Петербурге 26 ноября 2018 г. Идейный вдохновитель и организатор – Санкт-Петербургская благотворительная общественная организация гражданского просвещения «Дом проектов». Финансовая поддержка оказана Фондом президентских грантов РФ.

	ТЕОРИИ И ПРАКТИКИ
(проект Программы форума)
26 ноября 2018 г. 

	ПРОЛОГ. Дополнительный ресурс или непосильнаяноша? Мир по-новому посмотрел на стареющих людей. 
Сильвия Беалз, директор, BealesGelber Consult (Великобритания)

Ваппу Тайпале, врач, экс-министр соцобеспечения и здравоохранения, депутат парламента (Финляндия)

Торбен Бо Хансен, директор, Dansk Rastof, (Дания)

Александр Сидоренко, старший советник Европейского центра политики и исследований в области общественного благосостояния, Вена, Австрия



	ПАНЕЛЬНЫЕ ДИСКУСИИ
Дискуссия 1. Кто может считаться пожилым и на каких основаниях? 

1. Граница между взрослыми и пожилыми была относительна уловима только в эпоху физического труда, когда люди дряхлели от перегрузок

2. Сегодня эта граница размылась, поскольку преобладает труд, которым можно заниматься до конца своих дней. Но нужна новая самопрезентация, особенно женщинам!
3. Смысл в маркировке "пожилой" остается только для поддержания пенсионных систем. Именно нужды пенсионного страхования делают необходимыми вычисление трудового стажа, времени жизни, на которое должно хватить пенсии, нормального возраста и т.д.

4. Реабилитационная медицина и новые средства поддержания здоровья скоро обеспечат среднюю продолжительность жизни за 100 лет (кто родился в 2000-е -  реальные кандидаты). 
Спикеры:

Ирина Григорьева, профессор, доктор социол.наук, СПб Государственный университет

Эдуард Карюхин, врач-геронтолог, Региональный общественный фонд помощи престарелым "Доброе Дело", Экспертный Совет при Правительстве РФ, специальный консультативный статус в ООН, Москва
Сергей  Макшанов,  доктор психологических наук, СПбГУ. Бизнес-тренер

Оксана Пикулева, доктор психологических наук, директор программ непрерывного образования СПбНИУ ВШЭ
……………………………………………..
Дискуссия 2. Пожилые  в обществе. Практики социально-экономический активности. 

Встретятся эсперты и представители третьего возраста, которые сами задействованы в помощи другим людям. Представление возможностей  пожилым активно включаться в решение своих проблем. Итоги российского проекта по социальной активизации пожилых людей «Полжизни в подарок. Народная школа 50+». Участники программ Народной школы презентуют свои наработки в публичном пространстве. 
1.Много оснований считать, что рынок труда будет сужаться. Как эту большую проблему решать?
2. Пожилые женщины между внуками и стариками.
3.Пожилым можно считать человека, который не занимается регулярной, социально ориентированной деятельностью, оплачиваемой или добровольческой.

4.Активности, направленные только на собственный интересный досуг, маркируют досуг "пожилых".
Спикеры:

Светлана Чернышева, председатель Правления СПб БООГП «Дом проектов»
Дмитрий Рогозин, канд. социол. наук, директор Центра методологии федеративных исследований РАНХиГС
Свят Мурунов. Центр прикладной урбанистики. 

Анастасия Москвина – канд. социол. наук, тренер, ведущий Бизнес-акселератор для пожилых


	ФИНАЛ. Подведение итогов. Вручение дипломов. Афтепати.

!!! По итогам работы каждого дискуссионной панели - список рекомендаций.
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